
 با اجراي قوانين سختگيرانه
 فساد را در فوتبال کمرنگ کنيد

فساد در فوتبال واقعيتي است که نمي توان 
آن را انکار کرد. برگزاري جلسه اي به همين 
منظور و براي بررسي ابعاد فساد در فوتبال را 
بايد به فال نيک گرفت. با اين حال در کشور 
ما همايش و جلس��ه زياد برگزار مي شود و 
در پايان هم بيانيه مي دهند، ولي خبري از 
نتيجه منطقي نيست. صحبت هاي شيرين 
در اينگونه جلسات زياد مطرح مي شود، اما 
در نهايت اميدي به رسيدن به يک راهکار 
منطقي و عملي نيس��ت. از آنجا که تجربه ثابت کرده اينگونه همايش و 
جلسات نتيجه اي در پي ندارد، بعيد است که براي مبارزه با فساد در فوتبال 
نيز گامي مثبت برداشته شود. کلمه فساد ابعاد گسترده اي دارد و معضلات 
زيادي را دربر مي گيرد. متأسفانه در سال هاي گذشته فوتباليست هاي 
زيادي اسير مشکلات اجتماعي و حتي مالي شده و به همين دليل از عرصه 
فوتبال طرد شدند. فساد در فوتبال به سمت و س��ويي مي رود که قطعاً 
پايان خوشي ندارد. به علاوه اينکه اين معضل به قدري حاد شده که ديگر 
با گزينه هاي دم دستي قابل حل نيست. در واقع بايد با فاکتورهاي فرهنگي 
در مقابل ضدفرهنگ هاي زياد موجود در فوتبال مبارزه کنيم. روزگاري با 
دادن يک جايزه به بازيکن اخلاق در هر بازي سرو ته قضيه را هم مي آورديم 
در حالي که زمان طلايي را براي مبارزه با معضلات فوتبال از دست داديم. 
متأسفانه فوتبال ايران سال هاست که به حال خود رها شده و مبارزه با فساد 
بدون شک موضوعي زمانبر خواهد بود. در فوتبال ما نه تنها فساد کاهش 
نيافته بلکه به شاهد افزايش آن هم هستيم. البته نبايد تصور کرد که فوتبال 
ساير کشورها پاستوريزه است، چراکه در فوتبال اروپا نيز معضلات زيادي 
وجود دارد، اما قوانين محکم و نظارت هاي دائمي بسياري از مشکلاتشان را 
حل کرده است. فساد در حوزه هاي ديگر نيز به چشم مي خورد، اما با تدوين 
قوانين سختگيرانه و بدون انعطاف، اغماض و البته تکيه نکردن بر مسائلي 
چون ريش سفيدي کردن مي توان فساد را در فوتبال کمرنگ کرد. به عنوان 
مثال در فوتبال جزيره علاوه بر اتحاديه فوتبال انگليس، مديران باشگاه ها و 

ساير مديران اجرايي نظارت مستقيمي بر مسائل حوزه فوتبال دارند.

يزداني در ميان برترين آزادکاران جهان
فهرست برترين کش��تي گيران آزادکار 
جه��ان در پايان س��ال 2016 از س��وي 
اتحاديه جهاني کشتي اعلام شد. در اين 
فهرست حسن يزداني قهرمان المپيک 
2016 برزيل در صدر وزن 74 کيلوگرم 
ق��رار دارد، اين در حالي اس��ت که ديگر 
کش��تي گيران ايران از جمله کميل قاس��مي دارنده مدال نقره 
المپيک در جايگاه دوم وزن 125 کيلوگرم و مصطفي حسين خاني 
دارنده مدال برن��ز رقابت هاي جهان��ي اوزان غيرالمپيکي نيز در 
جايگاه سوم وزن 70 کيلوگرم جاي گرفت. حسن رحيمي آزادکار 
وزن 57 کيلوگرم و دارنده مدال برنز المپيک 2016 نيز در جايگاه 
چهارم وزن خود قرار دارد. مبناي برترين هاي رده بندي آزادکاران 

جهان، عناوين کشتي گيران در المپيک 2016 بوده است. 

از اين ورزش تختي در نمي آيد
سالي يک بار جمع شدن ها بر مزار مرحوم تختي، يادآوري پهلواني هاي 
آن بزرگ مرد و برشمردن سجاياي اخلاقي مثال زدني اش دردي دوا 
نمي کند و جز نمک پاشيدن به زخم ورزش نيست، وقتي شکي وجود 

ندارد که از اين ورزش تختي در نمي آيد!
اين دورهمي هاي س��الانه را نمي توان حتي اداي احترام به روح پهلوانان 
عرصه ورزش ناميد وقتي بيشتر به يک شو تبليغاتي مي ماند براي جلب 
توجه و تأکيد بر واضحاتي که هرگز توجهي که بايد به آن نمي ش��ود. اين 
گردهمايي ها بيشتر به يک عادت مي ماند براي فرار از انتقادهاي احتمالي. در 
واقع حضور نمادين در کنار مقبره بزرگ مردان ورزشي که سال هاست جاي 
خالي حضور چون آنهايي در ورزش به وضوح احساس مي شود هيچ تأثيري 
نمي تواند داشته باشد، وقتي در ديگر ايام سال چشم بر واقعيت هاي تلخ 
بسته شده و گامي براي بهبود شرايط برداشته نمي شود. که اگر غير از اين 
بود، بايد حداقل يکي از آن حسرت هايي که در سالگرد پهلوانان اخلاقمدار 
ورزش ايران از زبان مسئولان شنيده مي ش��ود، در طول همه اين سال ها 
برطرف مي شد تا امروز شاهد برگزاري نشست پيشگيري و مبارزه با فساد 
در پرهوادارترين رشته ورزشي کشور نباشيم و با دنيايي از ناهنجاري هاي 

اخلاقي در ورزشي که عرصه اخلاق مداري است، رو به رو نباشيم.  
برگزاري باشکوه سالگرد پهلواني چون تختي، بيش از آنکه خوشحال کننده 
باش��د، حس��رت بار اس��ت. نه به دليل يادآوري از پهلواني که دنيايي به 
مردانگي اش س��ر تعظيم فرود آورده ان��د. بلکه از آن جهت که بيش��تر 
حاضران در اين مراسم همان هايي هستند که سال هاست با سکوت برابر 
بي اخلاقي هاي ورزش،  زمينه رشد بي رويه آن را فراهم کرده اند. به گونه اي 
که تکرار چون تختي و پهلواناني نظي��ر او از اين ورزش، به آرزويي محال 
مي ماند که برآورده شدندش افسانه اي بيش نيست! خصوصاً اينکه يک 
روز قبل، شاهد منتشر شدن خبر دستگيري يکي از فعالان عرصه ورزش 
کشور هستيم. کسي که تا ديروز  بر مزار مرحوم تختي از جاي خالي او و 
امثال او در ورزش ايراد سخن کرده و اهميت الگوبرداري از اين پهلوانان 
نامي را با ژستي دوربين پسند فرياد زده و تأکيد کرده است، اما امروز، خود 
به دليل بي توجهي به همين سجاياي اخلاقي و زير پا گذاشتن آن است که 
پشت ميله هاي زندان به سر مي برد. مسئله اي که نشان مي دهد سالگرد 
مرحوم تختي نه فقط فرصت يادآوري پهلواني هاي يکي از بزرگ مردان 
ورزش ايران، که فرصتي براي يادآوري اجحافي اس��ت که از عدم تکرار 
و الگوبرداري از او و امثال او به ورزش روا ش��ده اس��ت. آن هم به بدترين 
شکل ممکن و به گونه اي که ديگر امروز نمي توان ورزش را صرفاً عرصه اي 
براي تضمين سلامت جسم و روان افراد جامعه خواند وقتي از سکوهاي 
ورزشگاه و سالن هاي ورزش��ي آن گرفته تا ميزهاي مديريتي اش، شاهد 

ناهنجاري هاي تأسف بار هستيم. 
سکوت و بي تفاوتي برابر ناهنجاري هايي که تا ديروز اگر تنها در انحصار 
فوتبالي ها بود، امروز پا فراتر گذاشته و کليت ورزش را به تصرف خود در 
آورده اس��ت تا نمونه درگيري هايي که پيشتر فقط در ورزشگاه ها ديده 
مي شد را  حالا در سالن هاي واليبال و بسکتبال و حتي کشتي هم به وضوح 
ديده شود. درگيري هايي که ديگر تنها بين تماشاگران ديده نمي شود و 
به بازيکنان هم سرايت کرده تا ورزش ايران را هر روز از تکرار ورزشکاراني 
چون تختي ناامي��د و نااميد تر کند! ورزش��ي که چنان با حاش��يه ها و 
ناهنجاري ها درگير و در بي اخلاقي ها غرق است که تکرار پهلوان هاي نامي 
چون تختي از آن بعيد است! البته عجيب هم نيست وقتي که مسئولان 
ورزش به عنوان متوليان اين عرصه همواره به جاي مقابله با بي اخلاقي ها، 

به دادن شعارهاي زيبا و تکرار بي عمل مکررات بسنده کرده اند.

17 دي ماه هر سال 
سعيد احمديان
   گفت وگو

ي�ادآور س�الروز 
درگذش�ت جهان 
پهلوان تختي است، پهلواني كه اسطوره پهلواني 
و جوانمردي بود و با وجود اينكه چندين طلاي 
المپيك و جهان را در كارنامه اش دارد، اما نه اين 
مدال ها كه اخلاق و مردم داري اش سبب شد تا 
نامش در ورزش كشورمان ماندگار شود. به همين 
بهانه در گفت وگو با محمدابراهيم س�يف پور، 
دارنده نشان برنز بازي هاي المپيك 1960 و برنده 
دو نش�ان ط�لاي 1961 و 1965 و ي�ك نق�ره 
1963مسابقات جهاني كه از همدوره هاي مرحوم 
تختي است، درباره اسطوره ورزش ايران و جاي 
خال�ي اش در اي�ن روزه�ا صحب�ت كرده ايم. 
ش�ما از همدوره ه�اي مرحوم تختي 
بوديد و از نزديك با وي همراه بوديد، 

تعريف شما از تختي چيست؟ 
زياد در اين باره صحبت ش��ده اس��ت، اما هرچه از 

خوبي هست، در ايشان بود و چند دوره از مسابقات با 
مرحوم تختي بودم. در المپيک 1961 توکيو، بيشتر 
بچه ها مثل حبيبي و مهدي زاده بد آوردند و من و 
تختي طلا گرفتيم و تيم ايران قهرمان ش��د و اين 
خاطره خوبي بود از مسابقاتي که همراه آقا تختي 
رفته بودم، برايم به يادگار مانده و وي مرا راهنمايي 
مي کرد و باعث شد تا اول شوم. البته وي وقتي ديد 

بقيه بچه ها نتيجه نگرفتند خيلي آشفته شد. 
نحوه برخورد جهان پهلوان تختي با 
كشتي گيران جوان و هم تيمي هايش 

چطور بود؟
برخورد خيلي خوبي با کشتي گيران جوان داشت و 
همواره آنها را تشويق مي کرد و اگر کاري داشتند سعي 
مي کرد، انجام دهد. آقا تختي همواره نسبت به همه 
حسن نيت داشت،  نسبت به ملي پوشان و بيشتر نسبت 
به مردم حسن نيت داشت. گذشت زيادي داشت. دنبال 
کارهاي مردم مي رفت و اگر گير و گرفتاري داشتند 
آن را برطرف مي کرد. هرچه بگويند کم بوده اس��ت، 

هميشه از تيم و بچه ها پشتيباني مي کرد و هميشه 
وقتي با فدراسيون درگير مي شد به خاطر بچه ها بود و 
اينکه حق و حقوق ملي پوشان را از فدراسيون بگيرد. به 

کشتي گيران توصيه مي کرد سالم زندگي کنند. 
درباره آن حركت معروف جهان پهلوان 
تختي و جمع آوري كمك براي مردم 
زلزله زده بوئين زهرا صحبت مي كنيد، 
حركتي كه خودتان هم همراه مرحوم 

تختي بوديد. 
چند تا ش��ديم رفتيم بازار و مردم خيلي استقبال 
کردند و خيلي محبت کردن��د و کمک کردند و آقا 
تختي با چند تا از بچه ها ب��ه بوئين زهرا رفتند و به 
خيريه اي دادن��د تا کارهايي که لازم اس��ت، انجام 
شود. اصلاً انتظار نداشتم که مردم اينطور استقبال 
کنند و هر مغازه اي مي رفتيم داخل يک لنگ مردم 
کمک هايشان را مي ريختند. منشأ اين کمک ها آقا 
تختي بود و مردم به اين خاطر کمک مي کردند و ما 

هم دنباله روي ايشان بوديم. 

كش�تي گيران خارجي درباره جهان 
پهلوان تختي چه نظري داشتند؟

همه آقا تختي را دوست داشتند، به خصوص بين 
روس ها خيلي محبوب بود و يک��ي چيزي که آقا 
تختي داش��ت محبتش به دل همه نشس��ته بود. 
روابط عمومي اش خوب بود و همه دوستش داشتند 
و با وجود اينکه قهرمان ب��ود، اما چون خارجي ها 
مي دانستند در قيد و بند غرور و ديگر چيزها نيست، 

بين آنها هم محبوب بود.  
ورزش امروز متأسفانه گرفتار بي اخلاقي 
شده است، مرام و جوانمردي نسلي كه 
ش�ما در آن بوديد را كمت�ر مي بينيم، 

دليلش چيست؟
کشتي همواره در جوانمردي و پهلواني زبانزد بوده 
است و انسانيت و گذشت الان هم هست تقريباً اما کم 
شده است. قديم خانواده ها بچه هايشان را به کشتي 
مي فرستادند، اما امروز ديگر خبري از آن علاقه قبلي 
نيس��ت و الان نگاه مي کنيد، مي بينيد که گرفتار 
هستند و وضع مردم طوري است که نمي توانند و با 
توجه به مشکلاتي که به وجود آمده ديگر آن رغبت 

قبلي و شور و اشتياق نيست. 
چه چيزي باعث ش�د تا نس�ل قديم 
در مرام و جوانمردي ماندگار ش�ود و 
اسطوره هايي مانند مرحوم تختي از 

دل آن بيرون بيايد؟
نسل قديم با عشق و علاقه روي تشک مبارزه مي کرد 
و به خاطر پول نبود. آن موقع پولي به ما نمي دادند و 
همين علاقه بود که باعث مي شد نسل قديم ماندگار 
شود، تمريناتمان منظم بود و سالم زندگي مي کرديم. 
چه توصيه اي به كشتي گيران امروز داريد 
تا بتوانند مانند نس�ل قديم در اخلاق و 

قهرماني زبانزد عام و خاص شوند؟
توصيه ام به قهرمانان اين است که از مسائل منفي که 
روي روند ورزش شان تأثير مي گذارد، دوري کنند. از 
دارو و دوپينگ براي رسيدن به موفقيت استفاده نکنند. 
در گذشته در يک تيم هشت تا کشتي گير بوديم، من و 
آقاي مهدي زاده، آقاي حبيبي، آقا تختي و... و اين تيم 
در مسابقات مختلف که شرکت مي کرد روي هم 40 تا 
مدال مي آورد، اما الان يک تيم کشتي سه تا مدال هم 
نمي آورد. به خاطر اينکه قهرمان شوند دنبال قرص و 
دارو نروند و خودشان را با ورزش قوي کنند. استفاده 
از قرص ها و آمپول هاي غيرمجاز باعث مي ش��ود تا 

کشتي گير سلامتي اش را هم از دست بدهد. 
از نسل فعلي تختي بيرون مي آيد؟

تا حالا بين کش��تي گيران نس��ل امروز کسي را 
نديده ام که در مرام و جوانمردي مانند آقا تختي 
و نسل قديم باشد. خدا کند معجزه شود و دو، سه 
نفر مثل آقا تختي در ورزش ايران بيايد و تنها با 

معجزه تختي تکرار مي شود.
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  چـهـره ها

88498432سرويس ورزشي

فعلًا به بوليوار فکر مي کنم نه ايران
مسئولان فدراس��يون واليبال در حالي 
همچنان به دنبال سرمربيگري تيم ملي 
هس��تند که پس از لوزانو نتوانسته اند با 
مربي بزرگي به توافق برسند. اين در حالي 
است که جديداً فدراس��يون سه گزينه 
ديگر يعني ايگور کولاکويچ صربستاني، 
مائورو بروتو ايتاليايي و خاوير وبر آرژانتيني معرفي کرده اس��ت. 
خاوير وبر، مربي آرژانتيني درباره حضورش در ايران گفت: »اين 
موضوع شايعه است البته اين براي من افتخار است که در يک رده 
بين المللي انتخاب شده ام و قرار گرفتن نام من درميان اسامي ديگر 
در ليست سرمربيگري تيم ملي واليبال ايران قابل توجه است. همه  
چيز در آينده مشخص مي شود. در حال حاضر تمام انرژي من در 

بوليوار )تيم باشگاهي( است نه روي پيشنهاد اين کشور.«

دنيا حيدري

دست برداريد، فوتبال پادگان نيست!
ص��دور حک��م و محروميت دو جلس��ه اي 
عليه س��رمربي نفت تهران باعث شد تا وي 
موضع گيري انتقادآميزي عليه فدراسيون 
داشته باشد. علي دايي با اشاره به اينکه من 
هم به اندازه خودم سواد حقوقي دارم، گفت: 
»فقط براي علي دايي کتاب قانون تان واو به واو 
خوانده و اجرا مي شود. هيچ وحدت رويه اي در تصميمات کميته انضباطي 
نمي بينم و اين همه تناقض در آراي کميته انضباطي قابل پذيرش نيست. 
مشکل اصلي در نوع اداره فوتبال ماست. فقط صندلي بازي راه انداخته اند 
و مشخص نيست با چه معيارهايي انتخاب شده اند و هيچ سررشته اي 
هم از فوتبال ندارند. برانکو يک کلام انتقاد از برنامه ها کرده است، سريع 
احضارش مي کنند. پس آزادي بيان در اين فوتبال يعني چه؟ دس��ت 

برداريد. اينجا پادگان که نيست، فوتبال است.«

امير حاج رضايي

کارشناس فوتبال

شيوا نوروزي

گفت وگوي »جوان« با محمدابراهيم سيف پور، قهرمان كشتي جهان و هم دوره جهان پهلوان تختي

تنها با معجزه، تختي تکرار مي شود

هفته دوازدهم رقابت هاي ليگ برتر بس��کتبال عصر پنج ش��نبه 
برگزار شد و در يکي از مهم ترين ديدارها دانشگاه آزاد موفق شد 
در يک بازي نزديک با حساب 70 بر 68 شيميدر را شکست دهد 
تا مصطفي هاشمي و شاگردانش تا حدودي از بحران شکست هاي 
هفته هاي گذش��ته خارج ش��وند. در س��اير ديدارها پتروشيمي 
صدرنش��ين برابر نيروي زميني کار سختي نداش��ت و 87 بر 70 

پيروز شد. ديدار تيم هاي دوم و سوم جدول را پالايش نفت آبادان 
86 بر 80 از ش��هرداري اراك برد تا آباداني ها جاي اراکي ها دوم 
شوند. لوله آ.اس در شيراز 77 بر 87 مغلوب مهمان خود شهرداري 
کاشان شد و در نهايت ديدار دو تيم شهرداري گرگان و شهرداري 
تبريز در حالي که در وقت قانوني مساوي شد و در نهايت 67 بر 60 

به سود تبريزي ها تمام شد.

پيروزي دانشگاه آزاد در هفته دوازدهم ليگ برتر بسکتبال

صعود زودهنگام پيکان و بانک سرمايه به پلي آف واليبال
هفته پنجم دور برگش��ت ليگ واليبال اي��ران، جام »ش��هداي منا« در 
حالي چهارشنبه با برگزاري ش��ش ديدار پيگيري شد که پيکان با تداوم 
صدرنشيني، صعود خود به پلي آف را به همراه بانک سرمايه قطعي کرد. 
در رقابت هاي هفته شانزدهم ليگ برتر واليبال مردان، پيکان صدرنشين 
سه بر دو سايپا را از سد راه برداشت، بانک سرمايه سه بر يک صالحين ورامين 
را شکست داد،  شهرداري اروميه با نتيجه سه بر صفر پارسه را مغلوب کرد، 
بر يک به کاله مازندران باخت، شهرداري اراك سه بر يک   خاتم اردکان دو 
هاووش گنبد را برد و شهرداري تبريز با حساب سه بر يک مقابل سازمان 
عمران شهرداري ساري به برتري دس��ت يافت. در پي نتايج کسب شده، 
پيکان و بانک سرمايه به چهاردهمين برد خود دست يافتند تا علاوه بر حفظ 
جايگاه خود در رتبه هاي اول و دوم جدول، شش هفته مانده به پايان دور 

مقدماتي اين رقابت ها، صعودشان به مرحله پلي آف قطعي شود. 
------------------------------------------------------------

برخواه: رکوردهاي پايين هشداردهنده است
رکوردهايي که وزنه برداران در مس��ابقات قهرماني کش��ور جوانان به ثبت 
رساندند، نتوانسته رضايت برخواه، سرمربي تيم هاي ملي وزنه برداري نوجوانان 
و جوانان را برآورده کند. مسئله اي که به گفته اين مربي مي تواند يک هشدار 
و تلنگر باشد: »توقع من بيشتر از رکوردهاي ثبت شده بود. اين راضي کننده 
نيست، به خصوص در سه وزن اول که دچار خلأ هستيم. اين موضوع نشان 
مي دهد که بايد خيلي سخت کار کنيم و مسئوليت سنگيني داريم تا بچه ها 
به سطح قابل قبولي براي کسب مدال در ميادين بين المللي برسند. اين حتي 

مي تواند يک تلنگر يا هشدار براي ما باشد که بايد جدي بگيريم.«
------------------------------------------------------------
تيم واليبال »ب« ايران در مسابقات کشورهاي اسلامي 

تيم ملي واليبال »ب« ايران قرار اس��ت در بازي هاي کشورهاي اسلامي 
در باکو حضور داشته باشد. طبق تصميمات گرفته شده، در رشته واليبال 
تيم »ب« ايران در بازي هاي کشورهاي اسلامي شرکت مي کند. با توجه 
به درگيري بازيکنان در ليگ، تمرينات تيم »ب« هم��راه با تيم »الف« 
در فروردين ماه آغاز خواهد شد. سرمربي تيم ملي »ب« نيز بعد از اعلام 
سرمربي تيم اصلي معرفي مي شود. تيم ملي واليبال ايران در دوره قبلي 

اين بازي ها در اندونزي به عنوان قهرماني رسيد.

استقلالي ها خون دادند!
اهداي خون، يعني اهداي زندگي. اين چيزي نيست که کسي نداند، اما نياز به 
تبليغ و اطلاع رساني دارد، چراکه بسياري نمي دانند هر واحد خون، مي تواند 
حداقل جان سه انسان را نجات دهد. مسئله اي که روز گذشته استقلالي ها 
در جريان تمرين متوجه آن شدند وقتي اتوبوس انتقال خون مهمان آنها 
بود. استقلالي ها با دانستن اين مهم استقبال خوبي از مهمان خود داشته 
و براي نجات دادن جان انسان ها، پيشقدم خون دادن شدند.  منصوريان، 
سرمربي استقلال معتقد است حضور افراد معروف و سرشناس جامعه در 
چنين کارهاي خير و نيکو مي تواند تأثير مثبت زيادي در تشويق مردم براي 

همکاري با ارگان هايي چون سازمان انتقال خون داشته باشد.

نسل طلايي تمام نشده
اوشين س��اها کيان، ملي پوش تيم بس��کتبال پتروشيمي بندر 
امام معتقد است نسل طلايي بس��کتبال ايران هنوز تمام نشده 
است. ساهاکيان مي گويد: » بايد به جوان ترها بياموزم تا شيريني 
پيروزي و عطش بي پايان براي قهرماني ه��اي متوالي را متوجه 
ش��وند. ما راه را براي جوان��ان هموار مي کنيم و باي��د بدانيم که 

موفقيت تيم ملي منوط به سخت کار کردن ماست.«

سقوط تکواندو در رنکينگ جهاني
اولين رده بن��دي بهترين هاي تکواندوي جهان در س��ال 2017 
حکايت از س��قوط نمايندگان ايران در اوزان مختلف دارد، البته 
مرداني با کسب امتياز 339 همچنان در رده سوم وزن 80+ دنيا 
قرار دارد، اما ساير ملي پوشان ايران از جمله فرزان عاشورزاده و 
مهدي خدابخشي در بخش مردان و کيميا عليزاده، راحله آسماني 

و شکرانه ايزدي در بخش زنان در اين رنکينگ سقوط کردند.

جوانبخت از ژيمناستيک استعفا داد
بيژن جوانبخ��ت، رئيس کميت��ه مربيان ژيمناس��تيک هنري 
فدراسيون ژيمناستيک از سمت خود در اين کميته استعفا داد. 
جوانبخت نداش��تن برنامه اصولي، عدم تش��کيل تيم هاي ملي 
مقاطع سني، برگزاري اردوهاي بي فايده و مقطعي در نظر نگرفتن 
اساسنامه ها، بي عدالتي و عدم صداقت اداري، فني و اخلاقي را از 

دلايل استعفاي خود اعلام کرده است.

 نشست هم انديشي راهكارهاي پيشگيري و مبارزه 
با فساد در فوتبال برگزار شد

تاج:فساد هست، ولي سازمان يافته نيست!
نشست هم  انديشي راهکارهاي پيشگيري و مبارزه با فساد در فوتبال روز پنج شنبه 
با حضور سردبيران رسانه ها برگزار شد. مسئولان فدراسيون فوتبال، سرمربي 

استقلال و سرمربي پيکان در اين نشست بر مبارزه با فساد تأکيد کردند. 
  خط قرمز نداريم

مهدي تاج مدعي است که در موضوع مبارزه با فساد در فوتبال هيچ خط قرمزي 
وجود ندارد. رئيس فدراسيون فوتبال در نشستي که در آکادمي فوتبال برگزار 
شد از مدعيان فساد در اين رشته خواست تا مدارك خود را به دستگاه هاي 
نظارتي ارائه دهند: »فساد وجود دارد، ولي اينکه فساد فقط در فوتبال باشد، 
صحت ندارد. دستگاه هاي نظارتي کار را شروع کرده اند و هر کسي که درباره 
فساد صحبتي کند، مدرکي داشته باشد يا پرونده اي وجود داشته باشد که 
قابل رسيدگي باشد، بايد به دستگاه هاي نظارتي آن را ارائه دهد. دليل اين 
مسئله دو چيز است، يکي اين که کسي بدون مدرك صحبت نکند و ديگر 
اين که دستگاه ها امنيت ايجاد کنند تا مردم بتوانند حرف شان را بزنند. بعضي 
وقت ها امنيت کافي وجود نداشت که باعث ضرر مي شد. تمام دستگاه ها در اين 
مسئله حضور دارند. البته منظورم دستگاه هاي نظارتي است.« تاج با اشاره به 
دو پرونده رمالي اظهار داشت: »اگر تخلفي وجود دارد حتماً بايد با آن برخورد 
شود و متخلفان دادگاهي شوند. البته مچ گيري وجود ندارد و در اين زمينه 
پيشگيري مطرح است. ما الان دو پرونده رمالي در دست داريم. فساد در فوتبال 
هست، ولي سازمان يافته نيست. براي مبارزه با فساد بايد پختگي و صبوري لازم 
را داشته باشيم. نمي شود يک  نفر چيزي بگويد و يکي آن را تکذيب و ديگري آن 

را تأييد کند. هيچ خط قرمزي در مبارزه با فساد در فوتبال وجود ندارد.«
  فساد فوتبال در چشم است

عليرضا اسدي، دبيرکل فدراسيون فوتبال معتقد است از آنجا که فوتبال بين 
مردم همه گير شده مشکلات و معضلات اين رشته بيش از پيش به چشم مي آيد: 
»آبروي افراد هم مهم است و اگر مطلبي در فساد مطرح مي شود بايد مستند 
باشد. فساد مي تواند در تمام صنوف وجود داشته باشد و اگر ببينيم که فساد تنها 
در فوتبال است نگاهمان محدود شمرده مي شود. به اين دليل که فوتبال ورزشي 
است همه گير است و گيرايي بالايي در همه سنين و جنسيت ها دارد، فساد 
موجود در آن بيشتر نمايش داده مي شود. مصداقي در برخي از موارد صحبت 
شد، ولي اين مطالب نياز به بررسي بيشتري دارد و تا مستنداتي مطرح نباشد، 
اتفاقي رخ نخواهد داد. برخي ها جسارت دارند و مطالبي را مطرح مي کنند، ولي 
اين مطالب جز ايجاد يک موج کوتاه اثر ديگري ندارد. اگر پرونده اي واقعي باشد و 

مستنداتي با خود به همراه داشته باشد، قطعاً اثرگذار خواهد بود.«
  آسيب پذيري تيم هاي پايه

عليرضا منصوريان، س��رمربي اس��تقلال از جمله مربيان حاضر در نشست 
هم انديشي مبارزه با فساد در فوتبال بود و ابراز اميدواري کرد فوتبال از فساد 
دور شود: »اميدواريم که در يک مسير خوب بتوانيم فساد را از فوتبال دور کنيم. 
مي دانيم که چيزي حدود نيمي از دلالان در حوزه بازيکن مورد تأييد فيفا و 
فدراسيون فوتبال نيستند يا در بخش پايه ها آسيب پذيري بالايي وجود دارد. ما 
ارتباط مان با پايه ها قطع است. به نقطه اي نرسيده ايم که با پايه ها بتوانيم ارتباطي 
داشته باشيم. معتقدم بايد فضاي شايسته سالاري شکل بگيرد و تا زماني که اين 
فضا به طور کامل شکل نگيرد، به بحث پايه ها ورود نمي کنيم. همان روز اول که 
به استقلال آمدم به افشارزاده و بعدها به افتخاري گفتم که ارتباطي با پايه ها 
نخواهم داشت. دوستان من که در پايه هم هستند، ناخواسته وارد اين کار شدند. 
با اين حال اگر بازيکن شايسته اي وجود داشته باشد به صورت خصوصي او را 

مي خواهيم و با او تمرين مي کنيم و شرايطش را مي سنجيم.«
  فساد همه گير شده

مجيد جلالي، سرمربي پيکان با اعلام اينکه فساد در فوتبال همه گير شده 
است، گفت: »در اين جلسه در حوزه قانون، فرهنگ و اقتصاد بحث شد و به 
اين نتيجه  رسيديم که متغيرهاي فساد بايد مشخص شوند تا ماهيت فساد 
آشکار شده و جامعه با فساد آشنا شود. به  هر حال بيشتر صحبت ها بر اساس 
شنيده هاست و مراجعي که برخورد مي کنند نياز به مستنداتي دارند. گردش 
مالي در فوتبال ايران بالاست و اين مسئله مي تواند باعث فساد شود. نظام 
ارزشي ما شايد ديد خوبي به فوتبال ندارد و مسئولان مربوطه هم چندان نگاه 
خوبي به اين ورزش ندارند. احتمالاً اين نگاه هم به جامعه منتقل شده است. 
محروم کردن تيم ها و خالي کردن ورزشگاه ها جوابگو نبوده و لازم است 
جلسات بيشتري داشته باشيم. فساد مراحلي دارد. يک موقع فساد موردي 
است و يک موقع فساد در حال  همه گير شدن است. شايد بتوانم بگويم تا حد 

زيادي فساد امروز در حال  همه گير شدن است.«

بيانيه كرش، پاسخ برانكو
جنگ تمام نشدني دو سرمربي

فريدون حسن
   فوتبال

فوتبال ايران روزهاي حساس و سرنوشت سازي را پشت سر مي گذارد، از يک سو تيم هاي 
باشگاهي و نماينده کشور در رقابت هاي ليگ قهرمانان آسيا بايد خود را آماده رويارويي با 
حريفان کاملاً آماده و سرحال آسيايي کنند و از سوي ديگر تيم ملي فوتبال در راه حضور 
به جام جهاني روسيه بايد مهياي ديدار با رقباي گروه خود در مرحله برگشت مسابقات 
مقدماتي جام جهاني شود. تيم ملي با کسب نتايج قابل قبول در دور رفت 
مي تواند به راحتي جواز حضور در جام جهاني 2018 را کس��ب کند 
و تيم هاي باشگاهي آماده اي چون پرسپوليس هم مي توانند بعد از 
سال ها، حضوري درخشان و خوب در جام قهرمانان آسيا داشته باشند، 
اما اختلافي که بين سرمربيان تيم هاي باشگاهي به ويژه برانکو ايوانکوويچ و 
سرمربي تيم ملي به وجود آمده، اين ترس را به وجود آورده که فوتبال ايران 
در هر دو جبهه با شکست روبه رو ش��ود. نکته جالب اينکه هيچ کدام از دو 
طرف حاضر به کوتاه آمدن نيستند و فدراسيون فوتبال هم در اين بين فقط 
نظاره گر است. کارلوس  کرش پس از مرخص کردن پرسپوليسي هاي تيم 
ملي بيانيه اي صادر کرد و طي آن سرمربي پرسپوليس را متهم کرد که به 

توافقات انجام گرفته با برنامه هاي تيم ملي پايبند نيست و روي همين مسئله امکان هيچ گونه تعاملي 
بين تيم ملي و پرسپوليس وجود ندارد. کرش در اين بيانيه صراحتاً اعلام کرد: »اتفاقات رخ داده 
باعث عقب نشيني ما از مواضع مان در مورد بازيکنان و تيم ملي نخواهد شد. به همين دليل تا زماني 
که برانکو افکار خود را تغيير ندهد، هيچ کدام از بازيکنان پرسپوليس به جز زمان فيفادي به تيم ملي 
دعوت نمي شوند.« سرمربي تيم ملي در انتهاي بيانيه خود ابراز اميدواري کرد که مردم متوجه 
اين اتفاقات باشند و تبليغات و آتش افروزي هاي برانکو در انتها باعث سوختن خودش 
مي شود. در مقابل سرمربي پرسپوليس هم بيکار نماند و ديروز در گفت وگويي مفصل 
با فارس حسابي از خجالت همکار خود در تيم ملي درآمد تا کار تمام نشود و اختلافات 
بيشتر اوج بگيرد. برانکو گفت: »من به ايران نيامدم تا با همه دعوا کنم، بله روي من 
فشار است، اما روي بازيکنانم بيشتر. کرش اين هفت بازيکن را در وضعيت دشواري 
قرار داده، من از بازيکنانم محافظت کردم. من براي باشگاهم بهترين ها را مي خواهم، 
البته بايد تکرار کنم آرزوي موفقيت تيم ملي را دارم و هيچ جروبحثي با کرش ندارم، 
مي خواهم اين تهديدها را به فرصت تبديل کنم و انتظارم اين است که با همه اين 

اتفاقات که رخ مي دهد ما هر روز نسبت به روز قبل منسجم تر باشيم.«


